

学校编码: 10384

分类号_____密级_____

学 号: 31520110154095

UDC_____

厦 门 大 学

博 士 学 位 论 文

无人机遥感图像快速拼接方法研究

**Research on the Methods of Fast Stitching for Remote
Sensing Images of Unmanned Aerial Vehicle**

耿利川

指导教师姓名: 李绍滋 教授

专 业 名 称: 人工智能基础

论文提交日期: 2014 年 4 月

论文答辩时间: 2014 年 5 月

学位授予日期: 年 月

答辩委员会主席: _____

评 阅 人: _____

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为()课题(组)的研究成果,获得()课题(组)经费或实验室的资助,在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文(包括纸质版和电子版)，允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

()1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，于
年 月 日解密，解密后适用上述授权。

()2. 不保密，适用上述授权。

(请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。)

声明人(签名)：

年 月 日

摘要

无人机遥感技术(UAVRS)作为一种新兴的航空遥感技术,具有成本低、机动灵活、反应快速、图像分辨率高、可实现云下摄影等优点,是传统航天遥感与有人机航空遥感的有力补充,已逐渐成为摄影测量与遥感、计算机视觉、图像处理、环境监测等领域的研究热点。由于无人机有效载荷有限,搭载的成像设备一般为普通数码相机,获取的图像与传统的航片相比,存在像幅小、数量多、基线短、重叠度不规则且倾角过大等问题,无法直接获取大面积的遥感图像。因此,无人机遥感图像的快速拼接技术成为无人机遥感技术能否在实时性要求较高的应用中得到有效利用的重要前提,开展该技术的研究具有重要的理论意义和广泛的应用前景。

本文在综述图像拼接技术研究现状的基础上,针对图像拼接中配准速度慢,常用配准算法透视鲁棒性差以及多幅图像拼接存在误差累积现象等问题,开展了基于二值型特征描述子、透视不变描述子的图像快速配准以及图像拼接中的累积误差消除算法和技术的研究。主要研究工作以及创新点如下:

1、针对传统基于浮点型特征描述子图像配准算法实时性较差的问题,提出了一种基于二值型特征描述子的图像配准算法(Compressed Binary Discriminative Feature, CBDF)。该算法首先针对 FAST 特征点存在边缘响应和单角点多响应的问题,提出利用 Harris 角点响应值去除边缘响应点,然后利用非极大值抑制去除单角点的多响应点。通过多尺度金字塔图像上提取特征点使算法具备尺度不变性,在此基础上利用特征点邻域图像梯度统计信息进行比较生成二值描述子。针对原始描述子维度过高的缺点,本文设计了一种改进的 LDA 算法实现描述子的降维。实验结果表明, CBDF 算法具有较强的鲁棒性。

2、针对 CBDF 算法中图像特征描述子提取速度较慢的问题,提出了一种基于改进 AdaBoost 的二值特征描述子(Robust Binary Feature Descriptor, Rbfd)。算法首先将特征点邻域图像按照矩形进行分块,利用积分图像对各子块提取梯度统计信息,然后对各子块进行两两排列组合,对组合后子块梯度统计信息进行两两对比生成二值描述子,为进一步提高描述子判别力,本文利用多分块和多邻域策略,提取特征点在不同策略下的描述子,最后利用改进的 AdaBoost 算法进一

步增强描述子判别力，同时保证描述子的紧凑性。实验结果表明，Rbfd 描述子在具备二值描述子生成速度快的优点的基础上其鲁棒性比 CBDF 算法更强。

3、针对常用算法对存在大视角变化的图像匹配鲁棒性比较差的问题，提出了一种基于 PIBC(Perspective Invariant Binary Code)的图像配准算法。算法利用相机成像时的共线条件方程，推导出不同视角图像与参考图像之间的单应变换矩阵，利用该单应变换矩阵对成像时的两个方位角进行离散采样，模拟出测试点对坐标在不同视角下分布。利用不同视角点坐标分布方式生成单个特征点在多视角情况下的二值描述子，使配准算法具备了透视不变性。通过 3 组不同类型图像的实验结果表明，本文提出的方法有效提高了对大视角变化图像配准的鲁棒性。

4、针对 PIBC 算法只对视角进行固定方式离散采样，而图像间的视角变换在参数空间则为连续的，所以固定采样不能保证匹配的结果为最优的问题，本文提出了一种基于粒子群优化算法的图像配准算法，该算法将视角估计问题转化为优化问题，采用自适应粒子群优化算法解决该问题。实验结果表明，该方法进一步提高了算法对视角变化图像的鲁棒性。

5、针对无人机航拍序列图像拼接中误差累积问题进行了研究，提出了一种分级拼接策略来分散累积误差。首先对序列图像拼接中的累积误差问题进行了深入的讨论，通过对对称和非对称误差所导致误差累积的理论分析，证明了通过均匀分散累积误差可以将融合图像的质量至少提高一倍以上，在此基础上提出了一种分级拼接策略来消除累积误差对最终融合图像质量的影响。针对重叠率高的问题，提出了一种重复率测度，利用该测度来去除冗余图像，提高图像拼接效率。

综上所述，本文从图像快速拼接着手，提出了鲁棒性更强的 CBDF 算法和 Rbfd 二值描述子，并针对大视角变换图像的配准问题设计了一种具有透视不变性的二值描述子 PIBC，并对其优化采样进行了研究，最后通过关键帧选择和分级匹配策略实现了图像的快速拼接。在低空遥感数据库上的实验表明，本文算法能够提高现有算法的配准效率和拼接性能，验证了本文方法的有效性。

关键字：无人机低空遥感；图像配准；图像拼接；二值描述子；透视不变；累积误差；粒子群算法

Abstract

Unmanned aerial vehicle (UAV) low altitude remote sensing system is a new technique for acquiring remote sensing data. Since UAV has the advantage of low cost, mobility, fast response, real-time, high resolution, take photo under the cloud. It becomes one of the powerful supplements of traditional satellite remote sensing and man-machine airborne remote sensing, and has gradually become of the research hot spots of photogrammetry and remote sensing, computer vision, image processing, environment monitoring and other fields. This technology is suitable for low level high resolution image real-time acquisition; it has incomparable superiority to conventional remote sensing technology in regional, physical and severe remote sensing applications. Since the payload of UAV is very limited, it only carries ordinary digital camera, and the area of the image taken by ordinary digital camera is limited. So fast UAV remote sensing image stitching technology is the important prerequisite of UAV remote sensing technique can be utilized in emergency response. Therefore the research on low-altitude aerial image fast stitching has important theoretical significance and broad real application prospects.

Based on a comprehensive survey of the current image stitching technology, we found that the traditional method has slow matching speed, low robust to perspective transform and severe error accumulation problems. We focused our research on robust binary feature descriptor, perspective invariant image matching algorithm, error accumulation elimination algorithm. Our major works and contributions are as bellow:

1. In order to solve the slow speed of the traditional floating-point feature descriptor based image matching algorithm, we proposed a new binary feature descriptor based image matching algorithm CBDF(Compressed Binary Discriminative Feature). For the FAST feature extraction method has edge point response and multi-response problem, we first use the Harris corner point response value to remove edge response points, and then use the non-maximum suppression to

remove the multi-response points. This performance allows us to generate stable FAST feature points. FAST feature points are extracted on the multi-scale pyramid images to make the algorithm have scale invariance. We generate our binary feature descriptor by comparing the gradient statistics information. In view of the dimension of the original descriptor is too long, this paper designed a kind of improved LDA algorithm to reduce the dimension of the descriptor. The experimental results show the advantage of our method.

2. To improve the generate speed and robustness of CBDF, we proposed a novel image matching method based on integral image and modified AdaBoost method. Firstly, we divide the feature point surrounding image patch to rectangular blocks. By using integral image, we extract the gradient of each sub-block, and then build our binary descriptor by comparing these statistic information. To further improve the discrimination of this descriptor, we use a multi-gridding and multi-support region strategy. An improved AdaBoost method is finally used to enhance the discrimination of this descriptor, meanwhile to ensure that Rbfd is compact. Experimental results show that Rbfd descriptor has quick extract speed and also has stronger robustness than CBDF algorithm.

3. Aiming to solve the poor robustness to perspective, a perspective invariant binary feature descriptor is proposed. We deduced the homography between images with different viewpoint by using the collinearity condition equation. By using this matrix, we simulated the different point distribution mode under different viewpoints. Then we build the multi-viewpoint descriptor for a single point. This performance make our method perspective invariant. Experiments on three different kinds of images show that our method improves the method's robustness to viewpoint changed images.

4. In view of the discrete sampling does not guarantee than the matching result is optimal, and the direction given method has poor performance on rotated image matching, an APSO based sampling strategy is used to solve these problems. We

transform the viewpoint estimation problem into an optimization problem, and using the adaptive particle swarm optimization algorithm to solve this problem. Experimental results show that our method improves the algorithm's robustness to view changed images.

5. To solve the error accumulation problem on sequence image stitching, a hierarchical stitching strategy is proposed. We first discussed the accumulative error of the sequence image stitching deeply, based on the analysis of the symmetric and asymmetric error, we proof than the image stitching quality can be improved at least more than double by dispersing the cumulative error uniformly. In view of the overlap rate of UAV remote sensing image is too high, and a large number of redundant image exists, a key image selection measure is proposed. By using this measure we eliminate the redundant images.

To sum up, this thesis aims at construct a fast image stitching technique. CBDF algorithm for image registration and RBFD binary feature descriptor are proposed, we also designed a binary feature descriptor for large viewpoint changed image matching and optimized it with APSO method. Finally through the selection of key frames and the hierarchical matching strategy, we achieved the fast image stitching. Experimental results on UAV remote sensing image database show that our methods can improve the performance of image matching and stitching, comparing with the current algorithms. Our research results can also be used in target recognition, image retrieval, etc.

Key words: UAVRS, Image Registration, Image Stitching, Binary Feature Descriptor, Perspective Invariant, Accumulative Error, PSO.

厦门大学博硕士学位论文摘要库

目 录

摘 要.....	I
Abstract.....	III
第一章 绪论.....	1
1.1 选题背景和研究意义.....	1
1.2 国内外研究现状及存在问题.....	2
1.2.1 基于频域的方法.....	4
1.2.2 基于图像像素的方法.....	5
1.2.3 基于图像局部特征的方法.....	5
1.2.4 图像融合方法.....	14
1.3 本文研究工作.....	15
1.4 本文组织结构.....	17
第二章 基于 CBDF 的图像配准算法.....	19
2.1 特征描述子.....	19
2.1.1 浮点型描述子.....	19
2.1.2 二值型描述子.....	21
2.2 CBDF 算法.....	26
2.2.1 改进的多尺度 FAST 特征点提取.....	27
2.2.2 特征点方向给定.....	29
2.2.3 描述子生成.....	29
2.2.4 描述子降维.....	30
2.2.5 描述子压缩率.....	32
2.3 实验与分析.....	33
2.3.1 实验数据集及评价标准.....	33
2.3.2 性能测试.....	34
2.3.3 时间消耗以及内存占用对比.....	41
2.4 本章小结.....	41
第三章 基于 RBFD 的图像配准算法.....	43
3.1 AdaBoost 算法简介.....	43
3.2 RBFD 描述子生成方法.....	45
3.2.1 多分块与多邻域策略.....	46
3.2.2 基于改进 AdaBoost 的描述子特征选择.....	47
3.3 实验与分析.....	48
3.3.1 Brown 数据集测试结果.....	48
3.3.2 Mikolajczyk 数据集测试结果.....	50
3.3.3 描述子生成实时性.....	53
3.4 本章小结.....	54
第四章 基于透视不变 PIBC 的图像配准算法.....	55
4.1 ASIFT 算法原理.....	55
4.1.1 仿射变换模型.....	55
4.1.2 ASIFT 图像采样策略.....	56
4.2 PIBC 算法原理.....	57

4.2.1 测试点坐标多视角透视模拟.....	57
4.2.2 特征描述子生成.....	59
4.2.3 特征点匹配.....	60
4.2.4 算法流程.....	60
4.3 实验与分析.....	60
4.3.1 与传统匹配算法实验结果对比.....	61
4.3.2 与 ASIFT 算法实验结果对比.....	70
4.3.3 算法复杂度分析.....	71
4.4 本章小结.....	71
第五章 基于粒子群优化的图像配准算法.....	73
5.1 粒子群优化算法简介.....	73
5.1.1 基本 PSO 算法.....	74
5.1.2 标准 PSO 算法.....	74
5.1.3 全局和局部最优 PSO 算法.....	75
5.1.4 APSO 算法.....	75
5.2 方向给定算法误差分析.....	76
5.3 基于粒子群优化的匹配算法.....	77
5.4 实验结果与分析.....	79
5.4.1 实验设置.....	79
5.4.2 实验结果.....	80
5.5 本章小结.....	85
第六章 基于特征点的无人机航拍序列图像拼接.....	87
6.1 误差累积问题分析.....	87
6.1.1 对称误差导致的累积误差.....	87
6.1.2 非对称误差导致的累积误差.....	88
6.2 无人机遥感序列图像关键帧提取.....	89
6.3 分级拼接策略.....	90
6.3.1 多帧调整配准.....	90
6.3.2 线性方程系统求解.....	90
6.3.3 对应点的多帧调整方法.....	91
6.3.4 逐步扩大拼接法.....	91
6.3.5 本文方法.....	91
6.4 实验结果与分析.....	92
6.5 本章小结.....	97
第七章 总结与展望.....	98
7.1 研究工作总结.....	98
7.2 研究展望.....	100
参考文献.....	102
致谢.....	112

Abstract(Chinese)	I
Abstract(English)	III
Chapter 1 Introduction	1
1.1 Background.....	1
1.2 State-of-the-arts of Image Stitching.....	2
1.2.1 Transformation based methods.....	4
1.2.2 Intensity based methods.....	5
1.2.3 Feature based methods.....	5
1.2.4 image fusion methods.....	14
1.3 Major Works and Contributions.....	15
1.4 Structure of This Paper.....	15
Chapter 2 Compressed Binary Feature Descriptor Based Image Matching	19
2.1 Feature Descriptor.....	19
2.1.1 Floating Feature Descriptor	19
2.1.2 Binary Feature Descriptor.....	21
2.2 CBDF Method.....	26
2.2.1 Improved Multi-Scale FAST Feature Extraction.....	27
2.2.2 Feature Direction Assignment.....	29
2.2.3 Descriptor Generation.....	29
2.2.4 Feature Compression.....	30
2.2.5 Descriptor Compression Rate.....	32
2.3 Experimental Results and Analysis.....	33
2.3.1 Experiment Database and Evaluation.....	33
2.3.2 Performance Test.....	34
2.3.3 Time and Memory Cost Comparison.....	41
2.4 Conclusions.....	41
Chapter 3 Image Matching Method Based on RBFD	43
3.1 AdaBoost Introduction.....	43
3.2 RBDF Generation Method.....	45
3.2.1 Multi-Grid and Multi Support Region Strategy.....	46
3.2.2 Feature Selection based on Modified AdaBoost.....	47
3.3 Experimental Results and Analysis.....	48
3.3.1 Brown Database Test Results.....	48
3.3.2 Mikolajczyk Database Test Results.....	50
3.3.3 Descriptor GenerationTime Cost.....	53
3.4 Conclusions.....	54
Chapter 4 Perspective Invariant Image Matching Method Based on PIBC	55
4.1 ASIFT Theory.....	55
4.1.1 Affine Transformation Model.....	55
4.1.2 ASIFT Image Sample Strategy	56
4.2 PIBC Theory.....	57
4.2.1 Test Point Locaton Multi-Viewpoint Perspective Transformation.....	57

4.2.2 Feature Descriptor Generation.....	59
4.2.3 Feature Matching.....	60
4.2.3 Algorithm Flowchart.....	60
4.3 Experimental Results and Analysis.....	60
4.3.1 Comparison with The Traditional Matchign Methods.....	61
4.3.2 Comparison with ASIFT.....	70
4.3.3 Alogrithm Complexsity Analysis.....	71
4.4 Conclusions.....	71
Chapter 5 APSO Based Image Matching Method.....	73
5.1 PSO Algorithm Introduction.....	73
5.1.1 Basic PSO Algorithm.....	74
5.1.2 Standard PSO Algorithm.....	74
5.1.3 Global and Local Optimal PSO Algorithm.....	75
5.1.4 APSO Algorithm.....	75
5.2 Direction Assignment Method Error Analysis.....	76
5.3 APSO Based Image Matching Algorithm.....	77
5.4 Experimental Results and Analysis.....	79
5.4.1 Experiment Setup.....	79
5.4.2 Experimental Results.....	80
5.5 Conclusions.....	85
Chapter 6 UAV Sequence Image Stitching Based on Feature Point.....	87
6.1 Error Accumulation Analysis.....	87
6.1.1 Accumulated Error Caused by Symmetry Error.....	87
6.1.2 Accumulated Error Caused by Non-Symmetry Error.....	88
6.2 Key Frame Selection of the UAV Sequence Images.....	89
6.3 Multi-level Stitching Strategy.....	90
6.3.1 Multiple Frame Adjustment.....	90
6.3.2 Solving Linear Equation System.....	90
6.3.3 Multi-frame Adjustment of Corresponding Points Method.....	91
6.3.4 Gradually Expand Stitching Method.....	91
6.3.5 Our Method.....	91
6.4 Experimental Results and Analysis.....	92
6.5 Conclusions.....	97
Chapter 7 Conclusions and Future Works.....	98
7.1 Conclusions.....	98
7.2 Future Works.....	100
References.....	102
Publications and Others.....	110
Acknowledgements.....	112

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库